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Karsai Gábor külső tag székfoglaló előadása: Szoftverfejlesztés az intelligens energiahálózathoz 

Karsai Gábor külső tag 2022. április 28-án megtartotta akadémiai székfoglalóját. Az angol nyelvű, Software Engineering for the 

Smart Grid: Challenges and Opportunities [Szoftverfejlesztés az intelligens energiahálózathoz: kihívások és lehetőségek] című 

előadásról szóló, képgalériával bővített összefoglaló…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Felhívás: Az Amerikai Magyar Tanáregyesület éves konferenciája 

Az Amerikai Magyar Tanáregyesület [American Hungarian Educators Association (AHEA)] évente megrendezi konferenciáját a 

magyar kultúra, történelem, néprajz, irodalom, nyelv, pedagógia, szépművészet, zene és más kapcsolódó tudományokból. Az ideai 

konferencia témája: Függőségek és szövetségek. [Dependencies and Alliances.]  […] Az előadások nyelve angol és magyar, 

örömmel fogadunk magyar nyelvű előadásokat is.[…] A konferencia 2023. November 24-én, azaz pénteken, hibrid módon – a 

konferencia előadói tarthatják előadásaikat virtuálisan is, (Zoom felületet alkalmazva) – lesz megtartva (USA, Ohio, Cleveland). 

Jelentkezési határidő: 2023. szeptember 15-ig…” Forrás: Ahea.net: teljes cikk >  

 

Ausztria továbbra sem engedi be Romániát a Schengenbe 

Ausztria elutasította Ursula von der Leyen, az Európai Bizottság elnökének felhívását, hogy Bécs hagyjon fel Románia és Bulgária 

schengeni csatlakozásának akadályozásával – jelentette csütörtökön az Euractiv. […] „Jelen pillanatban nincs értelme számomra a 

schengeni övezet bővítéséről beszélni. Több ellenőrzésre van szükségünk, nem kevesebbre" mondta Gerhard Karner osztrák 

belügyminiszter…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk >  

Több tucat iskolaigazgató mondott fel az alacsony fizetési szintre hivatkozva  

Közelíti százat a közelmúltban felmondott iskolaigazgatók száma, és mintegy 60 százalékuk jelölte meg az alacsony fizetéseket 

indokként – jelentette ki Ligia Deca oktatási miniszter hétfőn a TVR Infonak nyilatkozva. Deca szerint normális lenne, hogy a nagy 

felelősséget viselő igazgatókat anyagilag is motiválják. Az iskolaigazgatók bérezése már régóta probléma. Felmérések szerint egy 

igazgató fizetése akár 2000 lejjel is alacsonyabb lehet, mint az ugyanabban az iskolában dolgozó tanártársaié, noha a felelősségük 

nagyobb…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Digitális eszközöktől várják a városi és vidéki diákok tanulmányi különbségeinek csökkenését 

Egyedülálló partnerséget indít két váradi iskola, a Mihai Eminescu és az Emanuil Gojdu főgimnáziumok, valamint nyolc vidéki 

iskola között a Bihar Megyei Tanfelügyelőség. A nagyváradi tanárok az iskolákban már meglévő informatikai infrastruktúrát 

felhasználva kezdetben hetente egyszer vagy kéthetente élőben közvetítik majd óráikat. Az okos tábláknak köszönhetően nem 

egyoldalú lesz az óra, a diákok is feltehetik majd kérdéseiket. Horea Abrudan, Bihar megyei főtanfelügyelő rámutatott arra, hogy a 

képességvizsgán a vidéki diákok többsége 4 és 6 közötti osztályzatokat kaptak, míg a városi iskolákba járó diákok 7 és 9 közötti 

jegyeket értek el…” Forrás: Erdon.ro: teljes cikk > 

Nagyenyedi Bethlen-kollégium: Ismét két ötödik osztály indul, kilenc év után 

Lőrincz Helga, Nagyenyed alpolgármestere szerint a kollégium azért érhette meg a 401 évet, mert itt mindig színvonalas oktatás 

volt. […] A tanévkezdő ünnepség vallásos részét Demeter Szabolcs református iskolalelkész, Szőcs Előd unitárius lelkipásztor és 

Kovács Szabolcs római katolikus plébános celebrálták, mindhárman egyben az iskola oktatói is. Az ünnepséget megtisztelte 

jelenlétével Gudor Kund Botond, a Nagyenyedi Református Egyházmegye esperese. […] A tanév első napján Szőcs Ildikó, a 

Bethlen-kollégium igazgatónője, két jó hírrel számolhatott be. Az első a létszámgyarapodás és a két párhuzamos ötödik osztály. Az 

idén 515-re nőtt a létszám…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/akademiai_szekfogalok/szoftverfejlesztes-az-intellligens-energiahalozathoz-kihivasok-es-lehetosegek-karsai-gabor-kulso-tag-szekfoglalo-eloadasa-112843
https://ahea.net/conferences/2023-online-conference-november-23/call-for-papers
https://maszol.ro/kulfold/Ausztria-ra-se-hederit-Ursula-von-der-Leyen-felhivasara-tovabbra-sem-engedi-be-Romaniat-a-Schengenbe
https://transtelex.ro/kozelet/2023/09/12/oktatas-iskolaigazgato-felmondas-ligia-deca
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/09/digitalis-eszkozoktol-varjak-a-varosi-es-videki-diakok-tanulmanyi-kulonbsegeinek-csokkeneset
http://szabadsag.ro/-/nagyenyedi-bethlen-kollegium-ismet-ket-otodik-osztaly-indul-kilenc-ev-utan


       

 

A hatóságokat megelőzve betiltotta az energiaitalt Kolozsvár egyik magyar iskolája 

Nem várta meg a kolozsvári János Zsigmond Unitárius Kollégium, amíg a román hatóságok betiltják az energiaitalt, saját 

hatáskörben hozott döntést az ügyben a tanintézet. A magyar tanintézet szakemberek véleményét idézve közölte, hogy az 

energiaitalok olyan, a tizenéves szervezetre káros anyagokat tartalmaznak, amelyek teljes mértékben felboríthatják a növekedésben, 

fejlődésben levő szervezet egészségét. […] A János Zsigmond Unitárius Kollégium közölte azt is, hogy szakemberek bevonásával 

hamarosan prevenciós, felvilágosító előadásokat tartanak a diákok számára…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Bánffyhunyadon megnyitották az önálló óvodát 

Bánffyhunyadon nyitották meg az óvodaépületet, amely református magánóvodaként fog működni. […] Kerekes Adelhaida Kolozs 

megyei főtanfelügyelő-helyettes elmondta: bár az intézményben magánoktatás zajlik, azt elismeri az állam. A bánffyhunyadi 

református egyházközség júniusban jelentette be, hogy az új tanévtől magánintézményként, de térítésmentesen működteti a magyar 

támogatással épült óvodát, miután az önkormányzati testület tavaly nem hagyta jóvá, hogy az állami oktatási hálózat részévé váljon. 

[…] A 35 gyerekből nyolc román nemzetiségű vagy vegyes házasságban született. […] A működés költségeit a református 

püspökség biztosítja. Az óvoda hosszú távon normatív támogatást kaphat majd minden gyermek után az államtól, de ez is csak a 

működési költségek 80 százalékát fedezi majd, a többit hozzá kell tenni…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Székelyudvarhely: Hamarosan kezdődik a dráMA kortárs színházi találkozó 

Tizenhárom előadással és számos kiegészítő programmal várja az érdeklődőket az idei dráMA kortárs színházi találkozó a 

székelyudvarhelyi Tomcsa Sándor Színházban szeptember 18–23. között. A fesztiválon a magyar és román kortárs szövegekből 

színre vitt hazai és magyarországi előadások lesznek láthatók…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Egyszemélyes világok és közösségi élmények a pulzArt művészfesztiválon 

Csütörtökön kezdődik és négy napon át válogatott zenei csemegéket, aktuális irodalmi találkozásokat, közösségi alkotóműhelyeket 

és gondolatébresztő, határokat feszegető köztéri installációkat hoz Sepsiszentgyörgyre a 9. pulzArt kortárs művészeti fesztivál. […] 

Szonda Szabolcs, a Bod Péter Megyei Könyvtár igazgatója az irodalmi programokat ismertetve elmondta: Pénteken Mihai Radu 

íróval Szőcs Imre műfordító, könyvtáros beszélget a Tamási Áron Színház előcsarnokában.[…] Szombaton Vida Gábor, az erdélyi 

magyar próza markáns hangja lesz a pulzArt vendége, aki Senkiháza. Erdélyi lektűr című új kötetéről Miklóssi Szabó István íróval 

beszélget. […] Vasárnap…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Előadás: Új évaddal folytatódott a Körösvidéki Múzeum kollokviumsorozata 

Új évaddal folytatódott a Körösvidéki Múzeum kollokviumsorozata, melynek keretében kedd délután a konferenciateremben Dennis 

Deletant londoni egyetemi oktató, Románia-szakértő, emberjogi aktivista, nyelvész tartott előadást A múlt fontossága és a 

történelem szerepe címmel. […] Összességében elmondható, hogy egy korrekt, objektív, jól dokumentált előadás hangzott el, 

viszont újdonságokat vagy érdemi információkat nem tartalmazott azok számára, akik egy kicsit is érdeklődéssel figyelik a hazai 

közéleti történéseket. […] Az expozé után Gabriel Moisa múzeumigazgató, a Nagyváradi Egyetem Történelem és Nemzetközi 

Kapcsolatok Karának dékánja röviden bemutatta a meghívott „Romániát keresve. Egy személyes kaland ’65- től napjainkig” című 

könyvét…” Forrás: Erdon.ro: teljes cikk > 

Beszámoló: Jövőt ígérő ünnepség a bukaresti Ady Endre Líceumban 

Személyes meghívást kaptam Trif Olga igazgatónőtől a vasárnap a Bukarest II. gyülekezetben végzett igehirdetésem után a több, 

mint 200 éves neves Ady Endre Líceum évnyitóján köszöntő tartására. […] Nemzedékek. Ez a címe annak a kötetnek, amely a 

bukaresti magyar oktatás kétszáz évéről ad számot 250 oldalon, három nyelven: magyarul, románul, angolul. Már a könyv 

szerkesztése is mutatja a szórványmagyarság létének, fennmaradásának, fejlődésének sajátosságait…” Forrás: Felvidek.ma: teljes 

cikk > 

Helyzetkép: Oltfej egy darabkája - Málnás, a feredő és Zalánpatak tájéka 

Mondhatni lakatlan vidék volt ez, az Olt völgyén fel a Tusnádi-szorosig a gidófalvi Oltfej kapujától felfelé összeszoruló erdős 

övezetben. Azt lehetne mondani, hogy a Mikók erdeje később népesedett be, mert Málnás kivételével Mikóújfalu–Sepsibükszád 

környékét az erdővagyon, az erdőkitermelés tette népessé, a kiterjedt bükkerdők szolgáltatták a Mikó és Mikes családok alapította 

üveghutáknak a kvarc-tartalmú nyersanyag megolvasztásához nélkülözhetetlen hamuzsírt, s persze az energiát: így született az 

Újfalusi üvegcsűr, Zsombor-telep, majd Sepsibükszád. Utóbbinak nevében is helyet kért az erdő. […] Málnásfürdőn meglátogattuk 

id. Sala Jánost, aki a hely történetének adatokkal-fényképfelvételekkel dokumentált, legavatottabb ismerője…” Forrás: 3szek.ro: 

teljes cikk > 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-hatosagokat-megelozve-betiltotta-az-energiaitalt-kolozsvar-egyik-magyar-iskolaja
http://szabadsag.ro/-/banffyhunyadon-megnyitottak-az-onallo-ovodat
https://maszol.ro/kultura/Szekelyudvarhely-hamarosan-kezdodik-a-draMA-kortars-szinhazi-talalkozo
https://maszol.ro/kultura/Egyszemelyes-vilagok-es-kozossegi-elmenyek-a-pulzArt-muveszfesztivalon
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/09/romania-egy-nyugati-tortenesz-szemevel
https://felvidek.ma/2023/09/iskola-a-kulturak-hataran/
https://felvidek.ma/2023/09/iskola-a-kulturak-hataran/
https://www.3szek.ro/load/cikk/160472/oltfej-egy-darabkaja:-malnas-a-feredo-es-zalanpatak-tajeka


       

 

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Háromszéki kitüntetettek 

Példaértékű, önzetlen munkájukért hat székelyföldi – köztük négy Háromszékhez kötődő – közéleti személyiségnek adományozott 

rangos állami kitüntetéseket Novák Katalin, Magyarország köztársasági elnöke. […] Szakács Sándor imecsfalvi származású 

erdőmérnök, az Erdélyi Magyar Műszaki Tudományos Társaság Erdészeti Szakosztályának elnöke […] Magyar Arany 

Érdemkereszt kitüntetésben részesült. […] Ábrám Zoltán orvos, a Marosvásárhelyi Orvosi és Gyógyszerészeti Egyetem 

tanszékvezető egyetemi tanára, aki a Magyar Érdemrend lovagkeresztjét vette át…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

 

Diákönkormányzatok szövetsége: Az új kormánynak foglalkoznia kellene a külföldre távozó fiatalokkal 

A Szlovákiai Egyetemi Diákönkormányzatok Szövetségének képviselői felszólítják a következő kormányt, hogy biztosítsa a fiatalok 

külföldre történő távozásának csökkentését, és ezt prioritásként kezelje. Szlovákia ugyanis az OECD országai közül a második 

helyen a külföldre távozó fiatalok számát illetően. […]  Elkerülhetetlen, hogy Szlovákiában a tehetségek hazacsábításának és 

megtartásának feladata a miniszterelnök témái között maradjon – mutatott rá kedden Ódor Lajos kormányfő, amikor bemutatta a 

kormányhivatal kutatási és innovációs hatóságának az elemzését…” Forrás: Bumm.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Elindul a Mathias Corvinus Collegium fiataloknak szóló tehetséggondozó programja Dunaszerdahelyen 

A Felvidéken is megkezdi működését a Mathias Corvinus Collegium. Az alap- és középiskolás diákoknak szóló előadásokkal, 

képzésekkel és egyéb programokkal jelentkező MCC iránt óriási az érdeklődés. […] Az ötödikes gyermekek számára elérhető Fiatal 

Tehetség Programban háromszoros a túljelentkezés, a középiskolásoknak szóló KP Programba, ahol egyébként nincs ilyen 

létszámkorlát, több mint 80 magyar diák jelentkezett” – magyarázza az intézményvezető, Pomichal Krisztián. A nyár folyamán a 

dunaszerdahelyi MCC szakmai stábja is összeállt, kilenc munkatárssal indul az őszi félévük…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

20 éve született meg a Selye János Egyetem Alapítólevele 

A Selye János Egyetem megalapítása 20 évvel ezelőtt a média központi témája volt. És nem véletlenül, hiszen az anyaország határain 

kívül ez volt az első olyan magyar tanítási nyelvű felsőoktatási intézmény, amely az állami költségvetésre van rákapcsolva. Ezért 

joggal tartjuk a felvidéki magyar politizálás egyik legnagyobb sikerének. […] Idézzük fel az akkori történések néhány mozzanatát! 

[…] Az első próbálkozás 1990-ben történt, még a prágai szövetségi parlamentben, de a javaslatot a parlament bizottságai elvetették, 

ezért a plénum elé sem kerülhetett. […] A kormányjavaslattal 2003. szeptember 9-én a parlament 17. ülése, foglalkozott – első 

olvasatban. […] 77 igen, 49 nem, 7-en tartózkodtak. […] Albert Sándor, az MTA külső köztestületi tagjak, egykori parlamenti 

képviselő, a Selye János Egyetem alapító rektorának írása…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk >  

Videó: Filmet forgatnak Hancsovszky Béláról 

Kalandor vagy szabadságharcos? Ki volt Hancsovszky Béla? Mára már feledésbe merült az ún. Hancsovszky ügy, a legtöbben már 

Tornalján sem tudják, ki is volt ez a fiatalember, aki 1945 nyarán a magyarellenes csehszlovák intézkedések elleni tiltakozásként 

felrobbantotta a helyi csendőrőrs épületét. […] A történetet három ország, hat levéltárában talált, mintegy 500 oldalnyi dokumentum 

alapján rekonstruálták. […] A Fórum Kisebbségkutató Intézet filmjének forgatása – amely számos szlovákiai magyar művész, és 

szakmabeli közreműködésével készül – már megkezdődött…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Podcast: A könyvről, mint materiális hordozóról szól a Bagoly mondja új adása 

A nyitrai Konstantin Filozófus Egyetem professzora, az MTA külső köztestületének tagja Benyovszky Krisztián a detektívregények 

mellett a peremműfajokkal is foglalkozik. A Bagoly mondja új adásában a könyvek külső, verbális és vizuális jellemzőiről kérdezte 

őt Csanda Gábor…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Gyászhír: Vaskői Károly, tanár, költő 

Hosszú betegség után 73 éves korában elhunyt Vaskői Károly rimaszombati költő, meseíró, pedagógus és egykori iskolaigazgató. 

Tanári diplomáját a Nyitrai Pedagógiai Kar képzőművészeti nevelés szakán szerezte. Érdeklődése a rajz és a festészet iránt 

megmaradt. […] Tanárként előbb Szútorra, majd Nemesradnótra került, ahol igazgatóként 16 évig vezette az ottani kisiskolát. 

Néhány aktív kollégájával hozzájárult a Pósa hagyaték ápolásához, kultuszának felélesztéséhez. Ekkortájt lett a Tompa Mihály 

https://www.3szek.ro/load/cikk/160526/haromszeki-kituntetettek
https://www.bumm.sk/belfold/2023/09/14/diakonkormanyzatok-szovetsege-az-uj-kormanynak-foglalkoznia-kellene-a-fiatalok-kulfoldre-aramlasaval
https://www.bumm.sk/belfold/2023/09/13/odor-lajos-fontos-feladat-a-tehetsegek-hazavonzasa-es-megtartasa
https://felvidek.ma/2023/09/elindul-a-mathias-corvinus-collegium-fiataloknak-szolo-tehetseggondozo-programja-dunaszerdahelyen/
https://ujszo.com/szalon/20-eve-szuletett-meg-a-selye-janos-egyetem-alapitolevele
https://ma7.sk/video/felvideki-naplo/kalandor-vagy-szabadsagharcos-ki-volt-hancsovszky-bela
https://felvidek.ma/2023/09/a-konyvrol-mint-materialis-hordozorol-szol-a-bagoly-mondja-uj-adasa/


       

 

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

nevét viselő nagy múlttal rendelkező, határon túl is ismert közművelődési klub elnöke. […] Az általa vezetett Három Rózsa irodalmi 

és művészeti kávéház hosszú ideig fontos szerepet töltött be a gömöri város kulturális életében…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk >  

Vélemény: A soron következő parlamenti választások 

Annyi világos, hogy a magyar parlamenti képviselet csekély szerepet játszana abban a nemzetközi küzdelemben, amelynek a részévé 

kommunikálják. De legalább beleszólhatna némiképpen, míg a parlamenten kívülről aligha. Parlamenti képviselet híján pedig a 

magyarokat nem csak a világ nagy dolgaiból szorítják ki. A maguk ügyeiből is. Azaz sajátos jogaikba, oktatásügyükbe, kultúrájukba, 

térségeik gazdasági fejlesztésébe. […] Öllös László politológus, filozófus, az MTA külső köztestületi tagja, a Fórum Intézet 

elnökének írása. […] A Kossuth Rádió Jó reggelt Magyarország! című műsorában hétfőn Öllös László politológus nyilatkozott a 

szlovákiai választások várható eredményeiről és mindenekelőtt a Szövetség esélyeiről…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

Kötetbemutató: A kő metamorfózisa 

Hornyák István szépirodalmi igényű, izgalmasnak ígérkező könyvet írt Fadrusz János szobrászművész tiszteletére. A bemutató 

Pozsony belvárosában lesz szeptember 18-án. […] A regényes életrajz megírása mögött sokéves kutatómunka húzódik, olyan 

levelezések és dokumentumok felhasználásával, amelyek elengedhetetlenek a legendás szobrászművész kalandos életének 

megértéséhez…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk >  

A néphagyomány az oktatásban címmel indítanak képzést 

A Selye János Egyetem Tanárképző Kara együttműködve a Hagyományok Háza Hálózat – Szlovákia szervezettel 2023 októberétől 

Néphagyomány az oktatásban címmel innovációs képzést indít. A 60 órás képzés során a résztvevők néprajzi és táncfolklorisztikai 

alapismeretekre tesznek szert, megismerkednek a hagyományközvetítés pedagógiai módszertanával, az óvodai és iskolai 

hagyományápolással összefüggő életkori szempontok és képességalapú differenciálás lehetőségeivel. […] A kurzus oktatói a 

folklorisztika és pedagógia terén egyaránt jártas szakemberek, köztük Török Tamás, az MTA külső közterületének tagja…” Forrás: 

Felvidek.ma: teljes cikk >  

 

Videó: Ukrajna hajlandó tárgyalni a magyarokat is érintő nyelvtörvényről 

Az Európai Unióhoz való csatlakozás érdekében Kijev kész megváltoztatni az iskolai nyelvhasználatra vonatkozó szabályokat – 

számolt be az Index a Financial Times információira hivatkozva. Olha Sztefanisina miniszterelnök-helyettes, kijelentette, Ukrajna 

kész módosítani a kisebbségi jogokról szóló törvényeit annak érdekében, hogy még idén megállapodásra jusson az Európai Unióval 

a csatlakozási tárgyalások megkezdéséről. […] A Financial Times információi szerint az ukrán tisztviselők ezen a héten kétoldalú 

tárgyalásokat kezdenek Magyarországgal és Romániával, hogy megpróbáljanak megállapodást kötni az ukrán és a kisebbségi nyelvű 

oktatás egyensúlyáról a középiskolákban…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

Fegyir Sándor: A győzelem után engedélyezni kell a kettős állampolgárságot 

A Hlavkom című lapnak adott nagyinterjút Fegyir Sándor, Ukrajna leendő budapesti nagykövete. A feladatairól azt mondta, fontos 

dolga lesz, hogy a két ország közötti ellentétek éleit elsimítsa. Első helyen kulturális területen szeretne előrelépni, hogy bemutathassa 

a magyar embereknek, milyen ország Ukrajna. […] Az anyanyelvi oktatás elsorvasztásával kapcsolatos kérdésekre reagálva arról 

beszélt, hogy a vonatkozó jogszabályok célja az agresszív oroszosítás következményeinek visszanyesése, ami jogos, de ahol fát 

vágnak, ott hullik forgács. […] Az interjúban szó esett az ukrán hadseregben harcoló kárpátaljai magyarokról is. Fegyir Sándor 

mintegy 400 ilyen katonáról tud, akik közül 31-en vesztették életüket…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

Magyar Munkacsoport alakul a FUEN-ben 

Magyar munkacsoport megalapításáról döntöttek a FUEN 67., Pécsett zajló kongresszusán a határon túli magyar szervezetek 

vezetői. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség, a felvidéki Szövetség, a Vajdasági Magyar Szövetség, a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség, a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége és Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti 

Közösség képviselői a pécsi Valeria Koch német iskolaközpontban szervezték meg alakuló ülésüket pénteken, szeptember 8-án. 

https://ma7.sk/kultura/elhunyt-vaskoi-karoly
https://ujszo.com/velemeny/a-tet-0
https://ma7.sk/aktualis/ollos-laszlo-ha-sok-magyar-elmegy-szavazni-a-szovetseg-bejuthat-a-parlamentbe
https://ma7.sk/aktualis/ollos-laszlo-ha-sok-magyar-elmegy-szavazni-a-szovetseg-bejuthat-a-parlamentbe
https://ujszo.com/kultura/uj-kotet-jelenik-meg-fadrusz-janosrol
https://felvidek.ma/2023/09/a-nephagyomany-az-oktatasban-kepzes-a-selye-janos-egyetem-tanarkepzo-karan/
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/ukrajna-hajlando-targyalni-a-magyarokat-is-erinto-nyelvtorvenyrol.html
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/fegyir-sandor-a-gyozelem-utan-engedelyezni-kell-a-kettos-allampolgarsagot.html


       

 

SZERBIA/VAJDASÁG 

 

[…] Kelemen Hunor RMDSZ-elnök javaslatára Brenzovics Lászlót, a KMKSZ elnökét választották meg a munkacsoport 

vezetőjének…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

A régi város utcái címmel nyílt fotókiállítás az ungvári várban 

Ungvár első említésének 1130. évfordulója alkalmából több napon át tartó rendezvénysorozat zajlik a megyeszékhelyen. Ennek 

keretében a Lehoczky Tivadar Kárpátalja Megyei Honismereti Múzeum várgalériájának második emeletén retró fényképkiállítást 

szerveztek A régi város utcái címmel. A kiállítás anyagait a múzeum gyűjteményében őrzött XIX. végi és XX. századi eredeti 

fényképekből és képeslapokról készült fénymásolatokból állították össze. […] A 20 felvételből álló kiállítás különlegessége két 

eredeti panorámafotó a múlt századokból. Az egyik panorámakép 1892-ben, a másik az 1930-as évek elején készül…” Forrás: 

Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Videó: Kanadából érkezett adomány az ungvári magyar ovisoknak 

A Kanadai Magyarok Országos Szövetsége támogatásával és Magyarország Ungvári Főkonzulátusa közreműködésével nagy értékű 

adományt nyújtottak át az Ungvári Fenyőfácska Óvoda magyar csoportjának. Nem titkolt cél az sem, hogy a támogatással a magyar 

csoport presztízsét szeretnék növelni, mondta el a Kanadai Magyarok Országos Szövetsége és az Extra Hungariam Alapítvány 

elnöke. Vaski Gábor megjegyezte, már évek óta támogatják a magyarságot, és az utóbbi években kiemelt figyelmet fordítanak a 

kárpátaljaiakra…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Megújult a bátyúi református templom 

Teljesen megújult a bátyúi református templom, amiért szeptember 10-én ünnepi istentisztelet keretében adott hálát a gyülekezet 

Istennek. […] Kacsó Géza, a bátyúi gyülekezet lelkipásztora számolt be a 113 éves bátyúi református templom utóbbi években 

elvégzett felújítási munkálatairól…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk >  

 

Csak cirill betűkkel írták ki a helységneveket az új útjelző táblákon 

Egyes út jelzőtáblákat lecseréltek, és mostanra nem csak hogy nincs feltüntetve a magyar helységnév, de a latin betűs szerb név 

kiírását is elhagyták, így például Zenta, Ada és Kanizsa körül egyre több az egynyelvű, cirill írásmóddal újított helységnévtábla. 

[…] A szerb Közlekedésügyi Minisztérium közlekedésbiztonsági kockázatnak tartja a kisebbségi nyelvű útirányjelző táblákat. Egy 

korábbi, hasonló jogsértéssel kapcsolatban 2021 júliusában fordult beadvánnyal a VMDK a hivatalos szervekhez, de a Szerb 

Kormány Köztársasági Jogalkotási Titkárságának igazgatója szerint: „a többnyelvűség, […] »közlekedésbiztonsági kockázatot« 

jelentene.” […] Pásztor István: Nem igaz, hogy eltűnnek a magyar településtáblák Vajdaságban…” Forrás: Szmsz.press: teljes cikk 

> teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Zentán megtartották a 7. Eduexpo kiállítást 

A Magyar Nemzeti Tanács és az Újvidéki Egyetem szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Karán működő Karrierépítő Központ 

a Zentai Sportcsarnokban hetedik alkalommal rendezte meg az Eduexpo pályaorientációs oktatási kiállítást. […] A rendezvényen 

tartományunk területéről mintegy 700 középiskolás vett részt. […] Ivanović Josip, az Újvidéki Egyetem Magyar Tannyelvű 

Tanítóképző Karának az igazgatója, az MTA külső köztestületének tagja köszöntötte az egybegyűlteket…” Forrás: Vajma.info: 

teljes cikk > 

30. Nemzetközi gyermekszínházi fesztivál Szabadkán 

Vasárnap kezdődik és jövő pénteken zárul Szabadkán a 30. Nemzetközi Gyermekszínházi Fesztivál. Minden produkciót eredeti 

nyelven mutatnak be, a belépés díjtalan. A fesztiválon két hazai színdarab lesz látható, az egyiket: Desanka Maksimović és Mina 

Petrić Dédunoka című darabját Sonja Petrović rendezésében a nagybecskereki Toša Jovanović Népszínház hozza. A másik színdarab 

a Szabadkai Gyermekszínház Hernyák Zsóka által írt és Ricz Ármin által rendezett Árkon innen, bokron túl című előadása…” 

Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

 

https://karpataljalap.net/2023/09/12/magyar-munkacsoport-alakul-fuen-ben
https://karpataljalap.net/2023/09/12/regi-varos-utcai-cimmel-nyilt-fotokiallitas-az-ungvari-varban
https://kiszo.net/2023/09/12/kanadabol-erkezett-adomany-az-ungvari-magyar-ovisoknak-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/magyar-ovodai-csoportot-tamogat-a-kanadai-magyarok-orszagos-szovetsege-ungvaron.html
https://karpataljalap.net/2023/09/12/megujult-batyui-reformatus-templom
https://szmsz.press/2023/08/07/csak-cirill-betukkel-irtak-ki-a-helysegneveket-az-uj-utjelzo-tablakon/
https://szmsz.press/2023/08/07/csak-cirill-betukkel-irtak-ki-a-helysegneveket-az-uj-utjelzo-tablakon/
https://telex.hu/kulfold/2023/09/13/szerbia-vajdasag-cirill-iras-utjelzo-tabla
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28906/Pasztor-Istvan-Nem-igaz-hogy-eltunnek-a-magyar-telepulestablak-Vajdasagban.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28905/Zentan-megtartottak-a-7_-Eduexpo-kiallitast.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5339/kultura/292741/K%C3%A9t-magyar-nyelv%C5%B1-el%C5%91ad%C3%A1s-szabadkai-Nemzetk%C3%B6zi-Gyermeksz%C3%ADnh%C3%A1zi-Fesztiv%C3%A1l.htm


       

 

DIASZPÓRA 

Öt előadással készül a 2023/2024-es évadra a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház 

Drogprevenciós előadással, szerzői projektekkel és zenés produkcióval készül a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház a 2023/2024-

es évadra - közölte Mészáros Gábor, a teátrum igazgatója. […] Még az idei évben bemutatják a Félelem és reszketés Szabadkán 

című előadást, amelynek szövegét a teátrum színésze, Kucsov Borisz írta, és ő is rendezi. A színházigazgató elmondása szerint 

"nagyon szabadkai" az előadás, amelyben a helyiek számára ismert karakterek jelennek meg. Az előadás főként a fiataloknak szól, 

és kábítószer-ellenes üzenetet hordoz…” Forrás: Vajma.info: teljes cikk > 

Prózai színház marad, de nyit az összművészeti produkciók felé a Zentai Magyar Kamaraszínház 

Új vezetéssel kezdi a 2023/2024-es évadot a Zentai Magyar Kamaraszínház, a teátrum a tervek szerint a jövőben nyit az 

összművészeti produkciók felé, ugyanakkor prózai színház marad. Mezei Kinga, az intézmény művészeti vezetője elmondta: az új 

évadra négy előadást terveznek. Az évad első darabja Sziveri János költő, valamint Benes József festő- és grafikusművész műveinek 

motívumaiból épül fel…” Forrás: Vajma.info: teljes cikk > 

  

Előadás: Romániai magyar irodalom? Erdélyi magyar irodalom? 

Romániai magyar irodalom? Erdélyi magyar irodalom? címmel tart előadást Varga P. Ildikó, a Babeş-Bolyai Tudományegyetem 

oktatója, az MTA külső köztestületi tagja. Az előadásra magyar nyelven, a Liszt Intézetben (Kaisaniemenkatu 10, Helsinki). 

szeptember 20-án, (szerda) 10:15–12:00 között kerül sor. Az előadás a romániai magyar irodalmat vizsgálja a centrum és periféria 

szempontja mentén. A fogalmi és a történeti bevezetés után főként kortárs szövegekre fókuszál, többek között Tompa Andrea, Vida 

Gábor és Papp Sándor Zsigmond prózájára…” Forrás: Culture.hu: teljes cikk > 

Múltidéző: Az ortodox zsidóság kivándorlása 

Kevés haszid zsidó élte túl a holokausztot, de a közösségnek sikerült feltámadnia New Yorkban. A külvilágtól elfordulva, Brooklyn 

szívében ma több mint százötvenezer magyar gyökerű haszid él. A hagyományőrző közösség megtartotta kultúrájában a magyar 

hatásokat is, a töltött káposztát éppúgy, mint a magyar népdalokat, Brooklyn szívében Williamsburgban ma is gyakran hallani 

magyar szót. A közösség alapítója a máramarosszigeti származású szatmári rebbe, a holokausztot túlélt Joel Teitelbaum volt. […] 

A haszid zsidóságban – szemben az ortodox szokásokkal – valóban dinasztikus módon öröklődik egyes községek vezetése. […] Így 

jött létre a paradoxon, hogy a magyar nyelvi és kulturális integrációtól leginkább elzárkózó zsidó csoportok egyike vált a háború 

után a sajátos magyar zsidó hagyományok megőrzőjévé…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Vélemény: MCC-ösztöndíjas volt Széchenyi amerikai leszármazottja, és megírta, hogy az a propagandáról szól 

A Budapest Fellowship Programban tíz hónapig Magyarországon kutatott Széchenyi István amerikai leszármazottja, Szechenyi 

Bence-Xavier. A kutató a Bates College angol irodalom szakán végzett 2021-ben, majd Fulbright Fellow-ként érkezett 

Magyarországra, ahol elődjéről, Széchenyi Istvánról írt esszésorozatot, amiben azt vizsgálta, hogy az öröksége milyen hatással van 

a mai magyar politikára. […] Azt írja, az ösztöndíjat főleg azért fogadta el, mert az MCC felajánlotta, hogy a nemzetközi 

kapcsolataival segít a munkái közzétételéhez, de Széchenyi úgy találta, hogy ez a segítség feltételhez kötött: az ösztöndíj csak akkor 

volt hasznos, ha azokról a témákról írt, amiket az MCC-hez kapcsolódó kutatói mentorai javasoltak…” Forrás: Transtelex.ro: teljes 

cikk > 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://www.vajma.info/cikk/kultura/15935/Ot-eloadassal-keszul-a-2023-2024-es-evadra-a-szabadkai-Kosztolanyi-Dezso-Szinhaz.html
https://www.vajma.info/cikk/kultura/15939/Prozai-szinhaz-marad-de-nyit-az-osszmuveszeti-produkciok-fele-a-Zentai-Magyar-Kamaraszinhaz.html
https://culture.hu/hu/helsinki/esemenyek/romaniai-magyar-irodalom-erdelyi-magyar-irodalom
https://transtelex.ro/kultura/2023/09/10/joel-teitelbaum-szatmari-rabbi-letelepszik-new-yorkban-az-ortodox-zsidosag-kivandorlasa
https://transtelex.ro/kulfold/2023/09/12/mcc-osztondij-szechenyi-leszarmazott-beszamolo-guardian
https://transtelex.ro/kulfold/2023/09/12/mcc-osztondij-szechenyi-leszarmazott-beszamolo-guardian

